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       „Lebo zjavila sa milosť Božia, spásonosná všetkým ľuďom, 
vychovávajúca nás, aby sme sa odriekli bezbožnosti a svetských 
žiadostí a mierne, spravodlivo a pobožne žili na tomto svete.“   

 

List apoštola Pavla Títovi 2, 11-12 

Vianočný list 

Žiť mierne, spravodlivo a pobožne. Možno sa opýtame prečo? Čo 
z toho mám, keď tak budem žiť? Tak si môžu klásť otázku ľudia, ktorí chcú 
mať zo všetkého nejaký úžitok. A apoštol Pavel na to aj odpovedá v inom 
svojom liste, ktorý adresuje Timoteovi: „A pobožnosť so spokojnosťou je 
skutočne veľkým ziskom; lebo nič sme nepriniesli na svet a nepochybné je, 
ani nič odniesť nemôžeme. Preto, keď máme pokrm a odev, s tým sa 
uspokojíme.“ Iste takýto minimalizmus nevyhovuje všetkým. Vraví nám však 
o jednej dôležitej veci. Upriamuje nás nie na pozemské ale duchovné 
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hodnoty. Veď tie duchovné si pravidelne želáme v slovách šťastné a veselé. 
Byť šťastným a veselým, radujúcim sa v živote, to je iste oveľa viac ako mať 
množstvo hmotných dobier, o ktoré po čase aj tak prídeme a nič si z toho na 
druhý svet neodnesieme. Áno, poukazujeme tu na druhú stranu. My však 
žijeme na tomto svete a k životu nám toho treba dosť. Tá milosť Božia nám 
však prináša spásu, záchranu a poukazuje nám na odrieknutie sa bezbožnosti 
a svetských žiadostí, aby sme žili na tomto svete mierne, spravodlivo 
a pobožne. Táto cesta nás dovedie k šťastiu a radosti. Je mnoho príkladov 
z Písma svätého, ktoré nám o tom vravia. Jedným z nich je Mária, Ježišova 
matka, ktorá je tak často zobrazovaná práve v tomto čase na rôznych 
betlehemoch.  Hovoriť o Márii a dávať ju za vzor je u nás evanjelikov menej 
obvyklé, ako u našich spolubratov v katolíckej cirkvi. Tým, že sa u nás o Márii 
menej hovorí, niektorí nadobúdajú presvedčenie, že my evanjelici pannu 
Máriu ani nemáme, ani o nej nič nevieme a dokonca, že si ju vôbec nectíme. 
To je iste veľký omyl. Náš evanjelický pohľad na pannu Máriu je však trochu 
iný a možno práve preto by sme ho mali trochu oprášiť a pozrieť sa aj v tomto 
vianočnom čase na túto významnú biblickú postavu. Keď hovorím biblickú 
postavu, už to je pre nás evanjelikov smerodajné. Mária je v Biblii. Tak 
môžeme s kľudným srdcom odpovedať každému, že aj my evanjelici pannu 
Máriu máme. Vystupuje vo všetkých štyroch evanjeliách i v Skutkoch 
apoštolov. Najprv ako snúbenica Jozefova, potom ako vyvolená Bohom, 
neskôr ako matka Spasiteľa a nájdeme ju aj po Ježišovom vzkriesení a zoslaní 
Ducha Svätého, ako jednu z hlavných postáv novovzniknutej cirkvi. O tom 
všetkom sa dočítame v Písme. Mária tu však vystupuje nie ako vládkyňa, ale 
ako pokorná služobnica Pánova. V čom nám je teda vzorom? V dvoch veciach. 
Nájdeme ich v známom chválospeve Márie u evanjelistu Lukáša, ktorý býva 
označovaný ako Magnifikat. Začína slovami: „Velebí duša moja Pána a môj 
duch sa rozveselil v Bohu, v mojom Spasiteľovi.“ To je prvý významný 
moment, ktorý by sme si mali uvedomiť. Mária tu vystupuje, ako tá, ktorá 
oslavuje Boha a robí to s radosťou. Je to pekný príklad aj pre nás. Oslavovať 
Boha a robiť to s radosťou. Oslavovať Boha, za to všetko, čo nám dáva. 
Oslavovať Ho za dar života, za prácu, ktorú máme, za ľudí, ktorí sú okolo nás, 
za vzduch, ktorý dýchame, za prostredie, ktoré máme okolo seba. My 
kresťania to robíme v modlitbách a v spevoch. Túto výzvu k oslave nie je 
dobré zanedbávať a spoľahnúť sa na to, že ju za nás vykonajú iní. To je aj náš 
iný, evanjelický pohľad, na pannu Máriu. Neprosíme ju, aby ona orodovala za 
nás, ale jej príklad oslavy si berieme za svoj a my sami prichádzame k Pánu 
Bohu a prosíme a oslavujeme Ho za všetko, čo nám dáva. Ten druhý moment, 
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ktorý je na Márii významný, je to ako to robí. Ak by ste si otvorili Písmo a 
pozreli sa do odkazov na aké iné biblické miesta jej slová odkazujú, našli by 
ste tam, že Mária vo svojom chválospeve používa úryvky zo 113, 126, 103, 89, 
147, 107 a 98 žalmu. Našli by sme tam však aj odkazy na prorokov Abakuka a 
Izaiáša, knihu Jóbovu i 1. knihu Mojžišovu. Z toho nám vyplýva ten druhý 
významný moment, ktorý by sme si pri Márii mali všimnúť. Bola to zbožná a 
dnes by sme povedali sčítaná žena. To je pre nás evanjelikov zvlášť významné. 
Žena, ktorá pozná Písmo, môže byť pre nás vzorom. A robí to s radosťou. S 
radostným srdcom. Iste to nie je náhoda, že práve ona našla milosť v 
Hospodinových očiach a stala sa matkou Spasiteľa. O Ježišovi toho veľa do 
jeho vystúpenie v 30 roku nevieme. Ak však mal takúto matku, môžeme viac 
než tušiť, že sa mu doma dostalo dobrej výchovy a znalosti Písma.  

Keď teda dnes uvažuje nad Máriou. Touto významnou biblickou 
ženou, z evanjelického pohľadu si zoberieme nasledovné: Pána Boha môžeme 
oslavovať, podľa príkladu mnohých zbožných ľudí, pekným vzorom je nám 
Mária, ktorá sama vyznala, som služobnica Pánova. Oslavovať ho máme sami, 
nehľadať iných prostredníkov. Ani Mária neblahoslavila Boha cez iných, ale 
priamo na návšteve u svojej príbuznej Alžbety, začala oslavovať Hospodina a 
ďakovala mu za všetko, čo pre ňu a jej národ urobil. Ako vzor jej slúžili iné 
časti Písma a to je výzva pre nás. Nebáť sa modliť sa, rozprávať sa s Bohom. 
Keď nevieme použiť vlastné slová otvoriť si Bibliu a modliť sa slovami žalmov. 
Vyznávať Bohu svoje ťažkosti i prestúpenia, prosiť o Ho pomoc a ochranu. 
Možno je to spočiatku ťažké, ale keď to budeme robiť častejšie slová prídu. 
Najprv možno v komôrke nášho srdca, neskôr aj v kruhu rodiny, pri 
vianočnom stole, neskôr pri väčšom zhromaždení. Chváliť Boha možno stále. 
Pretože ako nám píše aj apoštol Jakub: Mnoho zmôže v účinkoch modlitba 
spravodlivého. Amen.     - Miloslav Gdovin – 

Moja duša sa ponáhľa  

Každý človek je tvorený z ducha, duše a tela. Každého to ťahá iným 
smerom. Máme rôzne záujmy, schopnosti. Čo však máme všetci spoločné, je 
fakt, že nevieme, koľko dní nám je na tejto zemi vymedzených. Netušíme, 
koľko východov i západov slnka budeme môcť pozorovať... Preto je dôležité 
aspoň občas prehodnotiť zmysel nášho života.  Pomocou pri skúmaní nám 
môže byť aj báseň, na ktorú ma nedávno upozornila priateľka. Jej autorom je 
brazílsky básnik Mário de Andrade – Moja duša sa ponáhľa. Bolo to presne 
to, čo som v tých dňoch žila. Zhon. Ešte to a ešte tam vybaviť, stihnúť... 
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Potom sa začítate do básne a premýšľate... Koľko cukríkov mi ešte ostalo? 
Čomu venujem svoj čas? Za čím sa ponáhľa tá moja duša? Premýšľajme... 
 

       MOJA DUŠA SA PONÁHĽA 
       Spočítal som svoje roky a zistil som, že mi teraz zostáva menej 
času, ako som žil doteraz. 
       Cítim sa ako dieťa, ktoré vyhralo balíček cukríkov. Prvých pár 
zjedlo s radosťou, ale keď si uvedomilo, že ich zostalo málo, začalo si 
ich hlboko vychutnávať. 
       Nemám čas na nekonečné stretnutia, na ktorých diskutujeme o 
stanovách, pravidlách, postupoch a interných predpisoch, pričom viem, že 
sa nič nestane. 
       Už nemám čas znášať absurdných ľudí, ktorí napriek svojmu 
chronologickému veku nedorástli. 
       Môj čas na diskusiu o tituloch je krátky. Chcem to podstatné, 
moja duša sa ponáhľa… 
 

  Bez mnohých sladkostí v balení… 
       Chcem žiť vedľa ľudských ľudí, veľmi ľudských. Ktorí sa vedia 
smiať na svojich chybách, ktorí nie sú márniví na svoje víťazstvá. Ľudí, 
ktorí sa nepovažujú za vyvolených predčasne, ľudí, ktorí sa nesnažia 
uniknúť zodpovednosti. Hľadám ľudí, ktorí bránia ľudskú dôstojnosť, 
ľudí, ktorí chcú kráčať len na strane pravdy a čestnosti. 
       To podstatné je to, kvôli čomu sa oplatí žiť. 
       Chcem sa obklopiť ľuďmi, ktorí sa vedia dotknúť ľudských sŕd… 
       Ľuďmi, ktorí sa z tvrdých úderov života naučili vyrastať s 
jemnými dotykmi v duši. 
 

       Áno…, ponáhľam sa…, ponáhľam sa žiť s intenzitou, ktorú môže 
dať len zrelosť. 
       Mám v úmysle nepremárniť ani jeden z cukríkov, ktoré mi 
zostali… Som si istý, že budú znamenitejšie ako tie, ktoré som zjedol 
doteraz. 
       Mojím cieľom je prísť na koniec spokojný a zmierený so svojimi 
blízkymi a so svojím svedomím. 
       Máme dva životy a ten druhý sa začína, keď si uvedomíme, že máme 
len jeden…… 
 

Máme len jednu šancu prežiť tento život. On je prípravou na večnosť. 
Nenechajme si ujsť život v Božej blízkosti len pre hriechy a túžby tohto 
pominuteľného sveta. Zamerajme sa na veci, ktoré sú naozaj dôležité. 
Budujme svoj charakter, venujme sa tomu, čo pred Božou tvárou obstojí. 
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Postavme svoj život na pevnom základe. Neostaňme len na povrchu, pri 
krásnom obale, ale hľadajme zmysel nášho života. Precíťme, že Boh poslal 
svojho Syna na túto zem aj z lásky k nám. Nech sa vianočná zvesť dotkne 
našich sŕdc, a upriami nás na skutočné hodnoty.  

        - Silvia Gdovinová - 

Zo života nášho cirkevného zboru 
Aj v tomto roku sa nám z milosti Božej a z ochoty ľudskej podarilo 

zorganizovať v poradí už štvrtý denný detský tábor. Neprihlásilo sa naň veľa 
detí, ale v rodinnej atmosfére sme spoločne prežili druhý júlový týždeň. 
Venovali sme sa objavom, ktoré zmenili svet. Aj s odstupom času mi v mysli 
rezonuje myšlienka, že Boh si používa ľudí, ktorí Ho milujú, k tomu, aby 
pomohol ostatným s kvalitou života na tomto svete. Počas našich stretnutí 
sme sa učili o zaujímavých objavoch a ich objaviteľoch, no nechýbali tu rôzne 
hry, súťaže, tvorivé aktivity, pesničky a výlety. Navštívili sme banícku Falesku, 
evanjelický a katolícky kostol v Partizánskej Ľupči. Tí odvážnejší mali krásny 
výhľad z veže katolíckeho kostola, ale určite všetci mali pôžitok z pizze, ktorá 
nás čakala potom. Navštívili sme tiež arborétum v Liptovskom Hrádku. Asi 
najemotívnejším zážitkom bola návšteva Domova sociálnych služieb Červený 
kríž v L. Hrádku. Snažíme sa deťom vštepovať lásku k starým ľuďom. Starším 
ľuďom sa snažíme priniesť lásku prostredníctvom spevu piesní o Bohu. 
Staroba je náročná. Vážme si jeden druhého. Nesme vzájomne svoje 
bremená.  
 Stále cítim vďaku za Božiu blízkosť a pomoc pri organizovaní takejto 
udalosti. Nie je to jednoduché. Ale Boh viacerým ľuďom v zbore kladie do 
srdca túžbu odovzdávať vieru deťom a venovať sa im. Modlíme sa, aby naše 

rady na oboch stranách rástli  .  
 
Necpaly 

Opäť po roku sa konalo stretnutie artikulárnych zborov. Tentoraz to 
bolo v Necpaloch. Z nášho zboru sme boli len malá hŕstka. Na parkovisku pre 
TESCU nás vyzdvihol autobus s cirkevníkmi z Kežmarku. Stretnutie sa začalo 
spoločnými bohoslužbami, na ktorých každý zbor prispel svojou čiastkou do 
programu. Väčšinou to boli zborové spevokoly. Náš cirkevný zbor 
reprezentoval pán farár prednáškou. Už pri vstupe do kostola každého očaril 
nádherný Thurzov oltár. Po službách Božích nasledoval spoločný obed 
a popoludnie prinieslo návštevu pamätihodností Necpál a vodného zdroja, 
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ktorý zásobuje pitnou vodou veľkú časť Turca. Už teraz sa tešíme sa na 
najbližšie  stretnutie. Pridáte sa? 
 
Koľko lásky 

Spomínam si, keď aj naše deti mali tú možnosť a dostali krabicu od 
topánok plnú zaujímavých darčekov. Je to unikátna myšlienka! Nastala však 
doba, kedy my sami môžeme takéto balíčky posunúť tam, kde je nedostatok 
materiálnych vecí. Verím, že tak, ako so zatajených dychom sme kedysi my 
doma škatule otvárali, sa tak udeje aj v Srbsku. Veľmi ďakujeme za tých, ktorí 
finančne prispeli, aby sme balíčky mohli naplniť. Veľmi ďakujem aj za Ľudku 
Moravčíkovú, s ktorou sme brázdili obchody, aby sme dobre nakúpili. Verte, 
modlili sme sa, aby sme správne vybrali, a urobili čo najväčšiu radosť 
adresátom. Ak Boh dá, o rok sa znova radi zapojíme. Ide o lásku premenenú 
v čin.        -pripravila Silvia Gdovinová -   

 

Na slovíčko so zborovým dozorcom (2. časť) 

V minulom vianočnom čísle sme priniesli časť rozhovoru s našim 
zborovým dozorcom Martinom Beňuchom, tu je jeho pokračovanie. 

 
Ako by si chcel pomôcť cirkevnému zboru? 
V prvom rade som nechcel, aby cirkevný zbor do ktorého patríme 

ostal bez dozorcu a nechcel som sklamať pani dozorkyňu, ktorá ma oslovila v 
nádeji, že nájde svojho nástupcu. Pomôcť chcem v odstránení tej slabej 
stránky a to formou aktivizovania ľudí. Zisťujem, že pre to bude potrebné 
napríklad urobiť hrubú čiaru za minulosťou, ktorá dodnes mnohých ťaží a 
rozdeľuje. Ja som však nebol jej súčasťou a možno to tak má byť, že sa k tomu 
nechcem vracať a chcem upozorniť, že sme členmi cirkvi a vyznávame, že 
chceme žiť podľa jej hodnôt a teraz myslím na potrebu odpúšťania. Keď to 
dokážeme ako spoločenstvo a budeme vedieť nájsť si cestu k sebe, tak touto 
pozitívnou energiou pritiahneme ďalších. Ak sa budeme od seba vzďaľovať, 
prečo by mali v takomto prípadne motiváciu sa k nám pridať ďalší. V tomto 
smere musíme pracovať a vytvárať prostredie, ktoré bude prijímajúce a 
atraktívne pre svoje okolie. 

 
V čom vidíš hlavnú úlohu cirkvi dnes? 
Cirkev je pre mňa nositeľkou hodnôt, ktoré vychádzajú zo štúdia a 

poznania Božieho slova. Tieto hodnoty sú platné dlhé stovky rokov a myslím 
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si, že úlohou dnešnej cirkvi alebo jej povinnosťou je uplatňovať ich v kontexte 
súčasnej doby a takto patrične ich ľuďom prezentovať a aplikovať ich v 
reálnom živote. Takto by cirkev dokázal pozitívne pôsobiť na rozvoj nových 
generácií. Zdá sa mi však, že sa to vôbec nezvláda. Myslím, že sme aj v 
evanjelickej cirkvi málo odvážni byť opäť protestantmi dnešnej doby a hľadať 
nové prieniky Božieho slova do nových situácií, ktoré nastávajú rýchlymi 
zmenami v spoločnosti a rozvojom vo svete. Tak ako vyznávame, že veríme v 
cirkev všeobecnú - tak v tom by som odzrkadlil moje presvedčenie viery. To 
pre mňa znamená aj potrebu ekumény a hľadania cesty, na ktorej budeme 
aktívne hľadať všetko, čo nás spája a uprednostňovať to pred tým, čo nás 
rozdeľuje. Nemyslím to ani tak z pohľadu učenia, ako reálneho života, kde 
máme nachádzať cestu k sebe a tvoriť spoločenstvo veriacich - teda tých, 
ktorí svoj života stavajú na hodnotách, ktoré nám skrze Božie slovo sú dané. A 
tu platí to isté moje presvedčenie pre cirkev ako som to uviedol pri našom 
cirkevnom zbore - keď budeme vytvárať pozitívnu energiu a spoločenstvo 
veriacich, ktorí sú prijímajúci navzájom - máme šancu rásť a rozrastať sa. A ak 
je to naopak - tak upadáme a drobíme sa ešte viac. 

 
Ako môže náš cirkevný zbor pomôcť celej cirkvi? 
Skúsme na malom kúsku urobiť experiment, ktorí môže byť dobrý 

príkladom pre jeho uplatnenie v širšom kontexte. Hľadajme všetko, čo nás 
spája, rešpektujme to, že každý sme iní a odlišní, odpúšťajme si pri každej 
príležitosti a v každom prípade. Budujme si také spoločenstvo, v ktorom sa 
sami budeme cítiť príjemne, kde sa budeme vedieť navzájom pochopiť a 
povzbudzovať a túto pozitívnu energiu šírme navôkol a keď sa k nám budú 
chcieť pridať ostatní - dláždime im cestu a neklaďme im prekážky. Skúsme 
opúšťať naše komfortné zóny pre pomoc druhým a pre všetko toto hľadajme 
inšpiráciu, posilnenie a utvrdenie v Božom slove. V mojej mysli sa počas dňa 
vynára množstvo citátov z Biblie a je to pre mňa často ta malá svetlá chvíľka 
dňa, kedy sa upokojím a snažím sa utvrdiť, že môj život a moje konanie je v 
súlade s tým, že chcem byť dobrým Božím dieťaťom.  

 
Ktoré citáty sú to najčastejšie? 
Miluj blížneho svojho, ako seba samého. / Ako môžeš povedať svojmu 

bratovi: Dovoľ, vyberiem ti smietku z oka, keď ty sám máš v oku brvno? / 
Proste a dostanete, hľadajte a nájdete, klopte a bude vám otvorené. / Veď ja 
sa nehanbím za evanjelium Kristovo… Alebo sú to u mňa i mnohé texty piesní 
- takmer každé ráno si cestou do práce spievam pieseň Keď zasvitnú ranné 
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zore alebo sa mi vynárajú v mysli počas dňa časti piesní z nášho spevníka ako 
napríklad Tu som Pane, na Tvoj pokyn čakám, Viac lásky daj Bože…, Ó Pane 
drahý, čuj naše prosby, Hrad prepevný … a v podstate mnoho iných :-) … a 
aby som bol naozaj presný, tak ešte sa mi často v mysli vynorí môj 
konfirmačný text: Ľud, ktorý chodí v tme, uzrie veľké svetlo, nad tými, ktorí 
bývajú v temnej krajine, zažiari svetlo. To je pre mňa veľké povzbudenie, 
nádej a Boží prísľub do budúcnosti. 
 

Oznamy 

Vizitácia evanjelických domácností. Čo to je? Od 6. januára 2025 
postupne navštívime každú jednu evanjelickú domácnosť nášho cirkevného 
zboru (Svätý Kríž, Lazisko, Galovany, Gôtovany, Andice, Benice). Budeme ich 
požehnávať i pýtať sa akým duchovným životom žijú, aké duchovné knihy 
používajú, čo ich trápi i teší a mnoho ďalšieho. Veríme, že v nastávajúcom 
roku sa nám podarí navštíviť všetky. 

Milí bratia a milé sestry, srdečne Vás pozývame na bohoslužobné 
podujatia počas Vianoc.  

Streda 25. 12. 2024, 09.00 hod., Služby Božie na 1. sviatok vianočný  
Štvrtok 26. 12. 2024, 09.00 hod., Služby Božie na 2. sviatok vianočný 
Utorok 31. 12. 2024, 17.00 hod., Služby Božie v artikulárnom kostole 
Streda 1. 1. 2025, 09.00 hod., Služby Božie na Nový rok 
Podrobnejšie  - na našej webovej stránke www.drevenykostol.sk  
  

Vážení čitatelia, prajeme Vám požehnané prežitie Vianočných 
sviatkov a hojnosť Božieho požehnania do Vašich domácností 
v novom roku 2025. 

Prosíme Vás o podporu nášho cirkevného zboru vo forme milodaru na číslo 
účtu SK25 0900 0000 0000 5671 1864, CZ Svätý Kríž – Lazisko, milodar. 

Adresa redakcie: 
Evanjelický a. v. farský úrad, č. d. 251, 032 11 Svätý Kríž 

Kontakt: Mgr. Miloslav Gdovin, evanjelický a. v. farár, tel. 0918 927 383, 
miloslav.gdovin@gmail.com 
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